

NOVA SOCIALNA DAJATEV – PRISPEVEK ZA DOLGOTRAJNO OSKRBO (ZDOsk-1)

S **1. 7. 2025** se uvede nov **obvezni prispevek za dolgotrajno oskrbo**, ki ga določa Zakon o dolgotrajni oskrbi (ZDOsk-1). V tem sestavku predstavimo obveznosti izplačevalca dohodka v Sloveniji in davčne implikacije novega prispevka, ne pa tudi obsega novih socialnih pravic.

Kaj je prispevek za dolgotrajno oskrbo?

Prispevek za dolgotrajno oskrbo (v nadaljevanju **prispevek za DO**) je nova oblika financiranja socialnega prispevka, uvedena z namenom zagotavljanja boljše dostopnosti in stabilnega financiranja storitev dolgotrajne oskrbe v Sloveniji.

Prispevek se obračunava s **1. julijem 2025**. To pomeni, da bo prvič obračunan pri **izplačilih za mesec julij 2025**, ki so običajno izplačana v avgustu. Izplačila, ki se nanašajo na obdobje pred 1. julijem 2025 (npr. plačilo plače za junij 2025, izplačano po 1. juliju), še ne bodo obremenjena s prispevkom za DO.

Regres za letni dopust nad neobdavčeno mejo in izplačilo **dela plače za poslovno uspešnost** v celoti, ki se nanašata na obdobja pred 1. julijem 2025 se mora poročati ločeno od istega dohodka, ki se izplača za obdobje julij do december 2025. Oddata se dva ločena REK-O obrazca.

Kaj bo zajemal prispevek za dolgotrajno oskrbo?

Prispevek za DO je namenjen financiranju:

- storitve pomoči pri osnovnih in podpornih dnevni opravih ter zdravstvena nega,
- financiranje delovanja javne službe dolgotrajne oskrbe (nadzor, administracija, razvoj),
- stroški izvajalcev oskrbe (zdravstvene in socialne ustanove, koncesionarji, zasebniki).

Uporabnik bo še naprej sam plačeval stroške nastanitve in prehrane.

Kdo je zavarovan za dolgotrajno oskrbo?

Zavarovane osebe za dolgotrajno oskrbo so vse osebe, ki so že sicer vključene v obvezno zdravstveno zavarovanje in so starejše od 18 let. **Mladolletne osebe** (pod 18 let) so zavarovanci le na podlagi zaposlitve, opravljanja dejavnosti ali če so poslovodne osebe.

Iz obveznega prispevka za DO so izključene:

- osebe s stalnim prebivališčem v Sloveniji, ki so zavarovane **v tujini** (npr. dnevni delovni migranti v Avstrijo, Italijo, Madžarsko),
- **tujci, ki se izobražujejo** v Sloveniji.

Prijava v zavarovanje za dolgotrajno oskrbo sledi pravilom **vklučitve v zdravstveno zavarovanja** – avtomatska vključitev prek prijave v zavarovanje pri ZZZS.

Kdo plačuje prispevek za dolgotrajno oskrbo in koliko?

Prispevek se **obračuna od osnove**, od katere se plačuje zdravstveni prispevek (npr. bruto plača).

Stopnja 1%

Prispevek za dolgotrajno oskrbo znaša 1 % od ustrezne osnove, pri čemer velja:

- **Zaposleni** plača 1 % od svoje bruto plače, dodatni 1 % prispeva delodajalec.
- **Upokojenci** plačujejo 1 % od neto pokojnine. Prispevek bo samodejno odtegnjen ob izplačilu pokojnine.

- **Pogodbениki** (npr. prejemniki dohodkov iz avtorske pogodbe ali podjemne pogodbe): izplačevalec dohodka bo obračunal 1 % prispevka in ga plačal iz neto dohodka prejemnika. V osnovo za plačilo prispevka za DO sodi plačilo in tudi morebitna dogovorjena povračila stroškov, znižana za 10% normirane stroške.
- **Študenti** Prispevek plača delodajalec, zato študentov bruto/neto znesek ostaja nespremenjen. Osnova za obračun prispevka za dolgotrajno oskrbo je 90% bruto zneska. Prispevek se bo obračunal za vse študente, ki opravljajo delo od 1. 7. 2025, če so stari 18 let in več ter so državljani RS.

Neto dohodek se bo z izplačili za julij 2025 **znižal** večini zavarovancev.

Stopnjo 2% plačuje prejemnik dohodka v primerih, ko zavezanec:

- nima delodajalca v Sloveniji, ki bi prispevek lahko poravnal (**zaposleni pri tujem**

delodajalcu),

- opravlja dejavnost in je tudi polno zavarovan kot **samostojni podjetnik**,
- opravlja kmetijsko dejavnost,
- opravlja poslovodno funkcijo v družbi, katere je družbenik,
- opravlja poslovodno funkcijo v zavodu in je hkrati tudi ustanovitelj zavoda,
- v nekaterih drugih primerih, kot je razvidno iz tabele spodaj.

Prispevek se **obračuna od osnove**, od katere se plačuje **zdravstveni prispevek**.

Pavšalna vrednost prispevka za DO

- popoldanski s.p. – 1 % od 25 % povprečne bruto plače za oktober preteklega leta (prispevek julij-dec 2025 znaša 5,97 EUR).

Prispevek za obvezno zavarovanje za DO se plačuje Zavodu za zdravstveno zavarovanje Republike Slovenije (ZZZS), enako kot tudi ostala obvezna zdravstvena zavarovanja.

Tabela obveznosti plačila prispevka glede na vrsto zavarovanca

Vrsta dohodka	Izplačevalec - delodajalec	Prejemnik - delavec	Skupaj
Delavci v delovnem razmerju	1%	1%	2%
Polni s.p.	-	2%	2%
Popoldanski s.p.	-	5,97 EUR	5,97 EUR
Družbenik, ki je hkrati poslovodja in zavarovan po zav.osn. 040	-	2%	2%
Kmetje	-	2%	2%
Obvezno zavarovanje na podlagi drugega pravnega razmerja (npr. poslovodenje, prokura, začasno delo upokoj., avtorske pog., pogodbe o delu)	-	1%	1%
Brezposelni	1%	1%	2%
Študentsko delo	1%		1%
Prispevki za prejemnike pravic iz starševskega varstva	1%*	1%	2%
Prispevki za oskrbovalce družinskih članov	1%	1%	2%
Prispevki za rejnice	1%	1%	2%
Prispevki za verske uslužbenice	1%	1%	2%
Prispevki za vojake na prostovoljnem služenju vojaškega roka	-	1%	1%

*Prispevka delodajalca za DO se ne plačuje od delnega plačila za izgubljeni dohodek ter od nadomestil upravičencem, ki nimajo pravice do starševskega dopusta.



Avtorici

Mateja Babič

E Mateja.Babic@wts-tax.si
T +386 40 509 499



Jerneja Štremfelj

E Jerneja.Stremfelj@wts-tax.si
T +386 31 408 134

O WTS Global

Z zastopanostjo v več kot 100 državah je WTS Global že dosegel vodilni položaj kot globalna davčna praksa, ki ponuja celotno paleto davčnih storitev, in si prizadeva postati vodilna davčna praksa brez revizije na svetu. WTS Global se namerno vzdržuje izvajanja letnih revizij, da bi se izognil navzkrižju interesov in bil dolgoročno zaupanja vreden svetovalec za svoje mednarodne stranke.

Stranke WTS Global vključujejo multinacionalna podjetja, srednja mednarodna podjetja ter zasebne stranke in družinske pisarne.

Podjetja, ki so člani WTS Global, so skrbno izbrana s strogimi pregledi kakovosti. Gre za močne lokalne akterje na domačem trgu, ki jih združuje ambicija vzpostaviti resnično globalno prakso, ki razvija davčne voditelje prihodnosti in predvideva nov digitalni davčni svet.

WTS Global učinkovito združuje visoko strokovno znanje na področju davkov iz različnih kultur in okolij ter ponuja vrhunska znanja in spretnosti na področju svetovanja, notranjih, regulativnih in digitalnih storitev, skupaj s sposobnostjo razmišljati kot izkušeni poslovneži v nenehno spreminjajočem se svetu.

www.wts.com

Imprint

WTS TAX d.o.o.
Žanova ulica 3 | 4000 Kranj
Slovenija
T +386 59 071 705
<http://www.wts-tax.si/>
office@wts-tax.si

Izjava: Zgornje informacije so namenjene zagotavljanju splošnih smernic v zvezi s temo. Na te splošne smernice se ne sme zanašati kot na osnovo za kakršnokoli transakcijo ali poslovno odločitev, temveč je treba pridobiti nasvet kvalificiranega davčnega svetovalca glede na konkretne okoliščine zavezanca. Čeprav so naši članki skrbno pregledani, ne prevzemamo nobene odgovornosti v primeru kakršnekoli netočnosti ali opustitve. Za dodatne informacije se obrnite na avtorici. Za objavo od Davčnih novic nam pošljite e-sporočilo na office@wts-tax.si z naslovom ODJAVA.